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Prenumerata i 
Jftieglęeesis §0 gr 
kwgftalfile 2.50 gr 
rflwnie 10 zł, 
numer pejad. 40 gr

ZIEMIA WŁODARSKA
ORGAN SAMORZĄDOWO - SPOŁECZNY. 

Wychodzi 1 i 15 każdego miesiąca.

Ceny ogłoszeń
za tekstei).: 

cała strona-— <0 
pól „
ćwierć „ — zł. 10
drobne ogłoszenia 
za wyraz — 10 gr, 

najmniejsze ogłosze
nie 1 zł 50 gr,

Adres Redakcji i Administracji: Sejmik Powiatowy we Włodawie.
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Obserwując statystykę wywozu zboża zauwa
żymy. iż eksport naszego zboża za granicę z roku 
na rok się zmniejsźa.

Objaw to zupełnie zrozumiały, gdyż w miarę 
kurczenia się majątków większej własności, znacz
ne ilości ziarna spotrzebowują na karmę d!a in
wentarza.

Natomiast rokrocznie wzrasta za granicę wy
wóz nierogacizny, gdyż właśnie mniejsza własność 
ma możność większej produkcji. &

Drugą przyczyną zmniejszenia się wywozu 
zboża jest ta, że ludzi w Państwie jest coraz 
więcej a grunta orne nie mają właściwości gumy 
i nie rozciągają się w miarę wzrostu ludności.

Zdrowy rozum przeto wskazuje, że rolnicy 
w miarę kurczenia się ziemi muszą ją tak upra
wiać, aby z niej wydobyć większe ilości ziarna.

Wprawdzie mamy znaczne rezerwy ziemi, 
które obecnie są bezpłodnymi nieużytkami, lecz 
te nieużytki ze względu na swoją glebę przeważ
nie mogą być tylko zalesiane lub zasadzane wi
kliną a ten rodzaj kultury bynajmniej zboża nie 
przysporzy.

Rolnicy tak więksi jak i drobni doskonale 
rozumieją, iż uprawę ziemi należy ulepszyć i w 
tym celu bądź to spowadzają lepsze narzędzia 
bądź też zakupują znaczne w stosunku do daw
nych lat ilości nawozów sztucznychj

Państwo znowu i samorządy starają się 
przez zakładanie szkól rolniczych dostarczyć 
rolnictwu ' zwłaszcza małorolnym wyszkolonych 
rolników którzyby mogli szerzyć na wsi zdobycze 
kultury rolniczej.

Również Sejmiki zakładają t, zw. ogniska 
kultury rolnej, których jednem z główniejszych 
zadań jest dostarczanie rolnikom odpowiedniego 
ziarna do siewu.

Takie ognisko kultury rolniczej posiadamy w 
Hańsku, która jednak Ze względu na swój obszar 
nie jest w stanie zaopatrzyć wszystkich potrze
bujących w ziarno siewne,

Jednak ani szkoły rolnicze, ani sprowadze
nie nawet w znacznych ilościach nawozów sztucz
nych, ani dostarczanie rolnikom ziarna siewnego 
jeszcze dostatecznej, mierze nie rozwiąże sprawy 
wyprodukowania maksymalnej ilości zboża,

Tu konieczne jest przeprowadzenie badań 
naukowych, a właśnie tema zagadnieniami zajmu
ją się rolnicze stacje doświadczalne których na 
terenie Państwa mamy około 30.

Czemże zajmują się te stacje doświadczalne. 
Otóż zadaniem głównem stacji jest badanie ja
kie nawozy sztuczne winny być używane na da
ną glebę i w jakiej ilości oraz robienie prób z 
odmianami zboża, aby przekonać się jaki rodzaj 
zboża należy siać, aby otrzymać możliwie naj
większe zbiory.

Ponieważ mamy różnorodne gleby jak czarno- 
ziemy, popielice, grunta piaszczyste, borowiny itp. 
przeto dla każdego gatunku gleby zazwyczaj za
kładamy oddzielną stację doświadczalną, prowa
dzoną przez wykwalifikowanych rolników.

Ze względu, iż powiaty nadbużańskie w 
nacznej ilości posiadają borowinę, boć przecież 
grunta borowinowe posiada nawet i zachodnia 
część powiatu włodawskiego, powiat chełmski, 
krasnystawski, hrubieszowski i tomaszowski, przeto 
staraniem Sejmiku chełmskiego przy nieznacznej 
subwencji innych Sejmików, a między nimi 
i włodawskiego, założono w Chełmie na prze
strzeni około 200 morgów stacje doświadczalną

Stacja Chełmska od dwu lat prowadzi swoje 
badania i doszła już do wyników, które powinny 
zaiteresować ogół rolników posiadających grunta 
borowinowe,

Ponieważ jestem niestety, a może na szczę- 
ście nie rolnikiem — przeto nie potrafię z do
robku stacji doświadczalnej zdać tak fachowego 
sprawozdania jakby to uczynił p. Sobieszczański 
lub Potorski, ale badając tablice z doświadcze
niami chełmskiej stacji, chociaż nie fachowiec 
jednak muszę stwierdzić, iż wyniki badań zaimpo
nowały mi,

Biorę tablicę badań z 20 odmianami owsa 
i widzę, iż z 1-go ha, gruntu tej samej jakości 
i w różnym stopniu tą samą ilością sztucznego 
nawozu nawożonego wyprodukowano owsa gat,
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niemirczańskiego 12 8 q, owsa ligowo 15,4 q.g zaś 
owsa Teodozja Czarnowskiego, aż B4.6 q. czyli 
dwa razy tyle. Również ciekawe są doświadczenia 
z 40 odmianami pszenicy. Podczas kiedy z 1-go 
ha. w tych samych warunkach nawożenia, uprawy, 
przestrzeni i rodzaju gleby osiągnięto z pszenicy 
Konstancja 19,8 q. z białej puławskiej 25.2 q, to 
z Ostki mikulickiej aż 29,4 q.

Te badania dają dokładną wskazówkę rolni
kowi jakie ziarno do siewu na grunta borowinowe 
ma używać.

Podobne doświadczenia przeprowadzono z 
nawozami sztucznemi, burakami i roślinami oko- 
powemi itp.

Wynikami badań chełmskiej stacji doświad- 
czelnej rolnicy a zwłaszcza zachodniej połaci 
powiatu włodawskiego powinni się zainteresować, 
gdyż właśnie z tych wyników mogą osiągnąć dla 
siebie znaczne korzyści.

A sposobność będzie, gdyż w drugiej poło
wie czerwca Sejmik Chełmski zaprosi Wydziały 
Powiatowe sąsiednich powiatów celem zwiedze
nia stacji doświadczalnej,

Gliszczyński,

1 Sia we WMawie.
Tegoroczny obchód rocznicy Konstytucji 3 

Maja wypadł naprawdę br. dobrze. Obok dobrze 
ułożonego programu przyczyniła się do tego lep
sza niż w zeszłym roku pogoda. Przebieg uro
czystości przedstawiał się następująco:

W przededniu t. j, 2 maja wieczorem odbył 
się w mieście capstrzyk orkiestr 30 p. a. p. i Och. 
Straży Ogniowej.

W dniu 3 Maja początek uroczystości nazna
czony został na godz. 10-tą, pomimo to już o godz. 
9 ej piać przykościelny zaczął się zaludniać. Od 
strony koszar przybyły wspaniale prezentujące 
się baterje 3o p. a. p., oddziały przysposobienia 
wojskowego z .Włodawy i Różanki, straż ognio
wa, młodzież szkolna i inni. W kościele przed 
głównym ołtarzem zajęli miejsca przedstawiciele 
władz z p, starostą Adlofem i p. płk. S. G, Bo
gusławskim na czele, poczem rozpoczęło się uro
czyste nabożeństwo i popłynęły modły do stóp 
Najwyższego o pomyślną przyszłość dla Ojczyzny.

Po ukończonem nabożeństwie uformował się 
długi pochód, który ruszył ulicami miasta a na
stępnie zatrzymał się w rynku, gdzie z balkonu 
jednego z domów p, Miszewski przemówił do 
zebranych tłumów publiczności pięknie i treści

wie na temat Konstytucji 3 Maja, prżypominając 
chwile, w których wiekopomna Konstytucja 3-go 
Maja została uchwaloną i podnosząc znaczenie 
tego doniosłego aktu zarówno dla ówczesnych 
jako też dzisiejszych czasów.

Następnie odbyła się przed d-cą garnizonu 
płk. Bogusławskim i p. starostą Adlofem defilada 
3o p. a. p., oddziałów przysp, wojskowego i stra
ży ogniowej. Z orkiestrą na czele przejechały 
wspaniale baterje 30 p. a. p., poczem rzuca się w 
oczy liczny, jednolicie umundurowany oddział 
przysp. wojskowego, który z bronią na ramieniu 
przemaszerował sprawnie dziarskim krokiem, da
jąc tem s mem dowód, źe zapoczątkowana w 
zeszłym roku jedyna organizacja p. w, na terenie 
Włodawy rozwija się pomyślnie.

Po południu o godz, 14 ej rozpoczęły się na 
boisku szkoły powszechnej zawody sportowe i 
strzeleckie oddziałów przysposobienia wojskowego 
z Włodawy i Różanki, zorganizowane przez ofi
cera p. w. 82 p. p. por. Milewicza z okazji otwar
cia sezonu sportowego org. p. w.

Program zawodów obejmował;

1) Bieg na przełaj 8 kim,
2) Bieg 100 ins
3) Skok w dal.
4) Skok wzwyż.
5) Rzut granatem.
6) Strzelanie z broni małokalibrowej.
7) Pokazową gimnastykę.
8) Boks.

Do zawodów stanęło 38 zawodników" z^ ^w  
— lic ba ta świadczy wyraźnie o coraz bardziej 
budzącym się zainteresowaniu naszej młodzieży 
p. w. wychowaniem fizycznem, — niektórzy też 
z nich wykazali bardzo duży postęp i ładne 
wyniki.

Wyniki zawodów przedstawiają się następująco'.

Bieg na przełaj 3 kim.: 1 miejsce Szajewski lo,40
II B Skibniewski 11,04

III „ Pietruczuk 11.12
100 mtr'. 1

II
III

miejsce Panulski 14 sek.
„ Bereszczuk 14.3 
„ Wekało 14 6

Skok w dal: I miejsce Pamulski 4.70.
11 „ Grędkowski 4,30

111 „ Kormus, 4,23
Skok w zwyi: 1 miejsce Chorąży 1,47

II „ Wojciechowski 1.40
111 „ Wekało 1,38

Rzut granatem'. I miejsce Moraczyński 60 mtr.
II „ Pietruczuk 57 mtr.

III „ Ostrowski 53 mtr.
Strzelanie z br. małokalibr. 1 miejsce Hasiuk Stan.

il „ Masiukiewicz
111 „ W e k a ło .
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Boks: zwyciężyli w pierwszej parze Bereściuk, w 
drugiej Muszyński.

Ciekawy program gimnastyki pokazowej pod 
kierownictwem por. Milewicz plut. Wiałkowski z 
grupą 20 członków p. w. W gimnastjce tej brał
udział jedynie oddział p, w, z Włodawy, który po
szczególne punkty wykonał bez zarzutu i ładnie 
prezentował się w swoich kostjumaęh lekkoatle
tycznych. W treningach gimnastycznych tej gru
py był bardzo pomocny instr. Ostrowski Edward, 
który ostatnio pracuje wydajnie na polu w. f. i p, w.

Zawody zaszczycili swoją obecnością p. sta
rosta Adlof z żoną, oficerowie 30 p. a. p., przed
stawiciele miasta i urzędów oraz tłumy publicz
ności. W czasie zawodów przygrywała orkiestra 
30 p, a. p.

Po zawodach nastąpiła zbiórka wszystkich 
zawodników do których przemówił ofic, p. w. 
por. Milewicz, podnosząc z uznaniem osiągnięte 
przez nich wyniki w zawodach, zwracając uwagę 
na odniosłe znaczenie przysp. wojskowego i wy
chowania fizycznego, kończąc zwrócił się do mło
dzieży z apelem do dalszej wytrwałej pracy w 
myśl ideji w. f. i p. w. Następnie w obecności p. 
Starosty i oficera p. w. Pani Starościna rozdała 
zwycięskim zawodnikom piękne nagrody ufundo
wane przez Powiatowy Komitet p. w. i w. f., po- 
poczsm nastąpiła defilada zawodników.

Po za zawodami we Włodawie odbyły się 
równocześnie zawody sportowe wiejskich oddzia
łów p. w. w Uścimowie, Drozdowe i Opolu.

Liczny dziś udział młodzieży p. w. na terenie 
pow, Włodawskiego we wszelkich, ćwiczeniach, 
uroczystościach i zawodach oraz dotychczas w pra
cy p. w. wyniki są zobrazowaniem pracy tej mło
dzieży i ich kierowników, są odzwierciedleniem 
nastrojów obywatelskości tej młodzieży. Nie ulega 
bowiem wątpliwości, żeby zrozumieć odniosłą po
trzebę organizacji przysp. wojskowego trzeba mieć 
pojęcie o swych obowiązkach względem Ojczyzny, 
Jeżeli kiedykolwiek los Polski należeć będzie od 
tej młodzieży p. w. to ze spokojem powierzyć go 
możemy w ręce tych młodych.

Niech tych słów parę tutaj skreślonych bę
dzie podzięką dla kierowników i członków org. 
p. w. a zarazem przykładem co może energia 
i silna wola jednostki w połączeniu z dobra wolą 
ogółu. Zrozumieć dziś wszyscy muszą że Przy
sposobienie Wojskowe i Wychowanie fizyczne to 
obok armji drugi nieodłączny czynnik Siły Na
rodowej.

Milewicz por. 
Oficer P. W. 82 p.

Zycie Samorządowe Powiatu-
REGULAMIN

opracowany przez lekarza powiatowego dla powiatu włodawskiego.

1) Komisja Sanitarna przy Radzie Gminnej 
składa się z wójta jako przewodniczącego, 5 — 7 
członków wybranych przez Radę Gminną na czas 
trwania jej kadencji i komendanta Posterunku 
Policji, względnie jego zastępcy, jako członka 
Komisji z urzędu.

2) Komisji przysługuje prawo kooptacji 
członków z poza Rady Gminnej. Jeżeli na tere
nie gminy zamieszkuje lekarz, winien on być do
kooptowany do składu Komisji, jako rzeczoznawca.

W razie braku lekarza należy dążyć do do
kooptowania nauczycieli szkół miejscowych.

3) Członek Komisji, który opuścił 3 kolejno 
po sobie następujące posiedzenia bez usprawied
liwienia nieobecności, traci mandat.

4) W razie wygaśnięcia mandatu członka 
Komisji przed upływem kadencji Rada Gminna 
wybiera nowego członka, który urzęduje do koń
ca kadencji swego poprzednika.

5) W razie wygaśnięcia mandatu członk2 3 
Komisji kooptowenego, kooptowanie nowego 
członka na jego miejsce zależy od uznania Ko
misji,

6) Posiedzenia Komisji odbywają się w miarę 
potrzeby na zaproszenie przewodniczącego, względ
nie stale w dnie z góry oznaczone, w ostatnim 
wypadku bez specjalnych zaproszeń.

7) Do ważności uchwał Komisji konieczna 
jest obecność przewodniczącego i trzech człon
ków Komisji.

8) Uchwały zapadają większością głosów 
obecnych na posiedzeniu członków Komisji, w ra
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zie równości głosów rozstrzyga głos przewodni
czącego.

9) Przedstawicielowi policji przysługuje pra
wo zgłoszenia sprzeciwu w wypadkach, kiedy 
uchwały Komisji nie idą w dostatecznym stopniu 
po linji zadośćuczynienia ciążącemu nad nim 
obowiązkowi wykonywania nadzoru nad stanem 
sanitarnym osiedli. Prawo sprzeciwu przysługuje 
również członkowi Komisji — lekarzowi, o ile 
sprawa dotyczy jego wiedzy fachowej. Sprzeciwy 
powyższe winny być skierowane do Starostwa 
w celu rozstrzygnięcia sprawy.

10) Jeżeli w sprawie stanowiącej przed
miot obrad, jest zainteresowany materjalnie czło
nek Komisji, albo jego krewni, nie może on być 
obecny przy rozważaniu sprawy, ani przy głoso
waniu nad nią.

11) Z każdego posiedzenia Komisji musi 
być spisany protokuł podpisany przez przewod
niczącego i dwuch członków Komisji.

12) Przewodniczący ma prawo zakwestio
nowania uchwał Komisji i przeniesienia ich do 
ostatecznej decyzji na posiedzenie Rady Gminnej.

13) Dla czynności związanych z nadzorem 
nad stanem sanitarnym poszczególnych wiosek, 
wymagających częstych wyjazdów, gdyby wyjazdy 
te były dla Komisji uciążliwe, może wójt powo
łać podkomisje (Komisje wioskowe), wyznacza
jąc jako przewodniczącego w zastępstwie swoim 
sołtysa, przydzielając mu do pomocy z miejsco
wych obywateli—członków Rady Gminnej zamie
szkałych w danej wiosce. Należy również zapro
sić do tej podkomisji nauczycieli szkół powszech
nych. Przedstawiciel policji jest również człon
kiem tej podkomisji z urzędu. Tryb urzędowania 
podkomisji jest identyczny, jak i Komisji Sani
tarnej.

14) W razie powołania podkomisji wójt obo
wiązany jest dokładnie zaznajomić członków jej 
z instrukcją dla Komisji Sanitarnej, kierować 
ogólnie pracami podkomisji, odbierać sprawozda
nie z jej prac i kontrolować jej działalność.

15) Przewodniczący Komisji Sanitarnej skła
da co miesiąc sprawozdanie z działalności Ko
misji Radzie Gminnej. Protokuły Rady Gminnej 
dotyczące spraw sanitarnych urząd gminny prze
syła co miesiąc do Wydziału Powiatowego.

16) Postanowienia Komisji Sanitarnej w 
zakresie spraw sanitarno-porządkowych przeka
zywane są przez Przewodniczącego Komisji przed
stawicielowi policji, który sprawdza wykonanie 
postanowień, dopilnowuje terminów, występuje z 
wnioskiem karnym do otarostwa-

Zadania Komisji Ssnitauej ptzv Radach Bmlimyth.
1) Komisja Sanitarna przy Radzie Gminnej 

jest organem wykonawczym Rady Gminnej w 
zakresie obowiązków ciał samorządowych prze
widzianych w art. 3 Zasadniczej Ustawy z dnia 
19 Iipca 1919 roku (Dz. Praw Pań. Nr. 63poz,371).

2) W myśl powyższego zadania Komisji Sa
nitarnej przy Radzie Gminnej jest podniesienie 
zdrowotności osiedli ludzkich na terenie gminy, 
czuwać nad ochroną czystości powietrza, gleby 
i wody, artykułów spożywczych, nad czystością 
osobistą mieszkańców, nad zabezpieczeniem lud
ności od chorób zakaźnych.

3) Z obowiązków ciążących na samorzą
dzie gminnym, niektóre są ujęte w Ustawy i roz
porządzenia obowiązujące, które stanowią pod
stawy prawne, ściśle określone, do czynności 
Komisji Sanitarnych (wyszczególnione w p, 4). 
Inne znowu ujęte są w Zasadniczej Ustawie Sa
nitarnej ogólnikowo i. tu Komisje Sanitarne winne 
ujawnić w granicach tych ogólnych postanowień 
własną inicjatywą,

4) Ustawy i Rozporządzenia stanowiące 
podstawę prawne dla czynności Komisji Sani
tarnej:

I. Rozporządzenie Naczelnego Nadzwyczajnego 
Komisarza do spraw walki z epidemjami

z dnia 25,2 1920 roku (Dz. Urz, Nr. 192 poz. C77)

w przedmiocie budowy i utrzymania studzien, 
Art. 11 tego rozporządzenia nakłada na urzędy 
gminne obowiązek Stałego nadzoru nad studnia
mi na terenie gminy. Urząd gminy winien posia
dać dokładną ewidencję studzien, a Komisje Sa
nitarne winne dokonywać oględzin tych studzien 
conajmniej raz na miesiąc, żądając ażeby wszy
stkie wymagania rozporządzenia powyższego były 
zachowane, w szczególności zaś:

a) Ażeby zachowana była należyta odległość 
studni od miejsc zanieczyszczonych (gnojówek, 
ścieków, kanałów i t. d, 20—50 metrów,

b) Ażeby głębokość studni, czyli odległość 
od powierzchni gruntu do powięrzni wody, nie 
była mniejszą, jak 6 metrów (przy glebie prze
puszczalnej jak w naszym powiecie). Komisje Sa
nitarne winne zlecać właścicielom studni płytkich 
pogłębienie ich flo poziomu wody, jak wyżej,

c) Dookoła studni grunt musi być wznie
siony i wybrukowany!

d) We wszystkich nowobudujących się stud
niach ocembrowanie studni winno być betonowe. 
W studniach, które będą przebudowane (pogłę
biane) na zlecenie Komisji Sanitarnej ocembrowa
nie drewniane, zwłaszcza jeżeli ono jest w złym 
stanie, winno być zamienione na betonowe,

e) Otwór studni winien być przykryty stale 
szczelnem ruchomem wiekiem podejmowanem 
tylko podczas czerpania wody,

f) Wiadro do czerpania wody winno być 
na stale umocowane na łańcuchu przy studni,

II, Rozporządzenie budowlano-policyjne dla wsi 
b. generał-gubernaUra Warszawskiego

z dnia 28,11 1917 roku (Dz- Rozp. Nr 99)
Na podstawie tego rozporządzenia należy 

żądać:
a). Ażeby każdy właściciel nieruchomości 

miał w swojej zagrodzie ustęp i używał go w
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śposób właściwy. Posiadanie ustępu jest potrzeb
ne, gdyż ekskrementa ludzkie, rozrzucone dookoła 
mieszkań, roznoszone są następnie przez muchy, 
zwierzęta i nogi ludzkie i w ten sposób przyno
szone bywają do mieszkań, mogą zanieczyścić 
produkta spożywcę i wywoływać choroby. Z tego 
też względu otwory jam ustępowych winne być 
przykryte. Ustępy winne być w zasadzie zrobione 
szczelnie z desek, jednak mieszkańcom najbied
niejszym można zezwolić na budowanie ścian 
ustępu z gałęzi.

b) O ile właściciel nieruchomości posiada 
kilka sztuk bydła, i wytwarzający się nawóz nie 
może się zmieścić w oborze, winien być urzą
dzony do przechowywania nawozu gnojownik w 
postaci odpowiedniej wielkości dołu, którego dno 
i dolewy winne być ułożone gliną i umocowane 
deskami, a wierzch przykryty szczelną z desek 
pokrywą. Przechowywanie nawozu w stanie odkry
tym na podwórkach jest niedopuszczalne.

c) Powierzchnia kążdego podwórka musi 
być w ten sposób zniwelowana, aby woda z opa
dów atmosferycznych miała ściek i aby nie spły
wała ani do studni, ani do gnojowiska, czy też 
do dołu ustępowego.

d) Ściek z gnojowiska i dołów ustępowych 
nie może być odprowadzany do rowów ulicznych. 
Wogóle jest wzbronione wszelkie zanieczyszcze
nie tych rowów.

e) Ulice wiejskie i place winne być w gra- 
nioach wsi wyrównane, a gościńce, w zależności 
od intensywności i ruchu umocniane.

f) Z obu stron nieskanalizowanych ulic 
wiejskich i dróg należy wybić rowy z dostatecz
nym przekrojem dla ścieków atmosferycznych,

g) Strumienie i rowy przecinające ulice 
wjejskie i drogi winne być zaopatrzone na całej 
Ich szerokości dostatecznie silnym przykryciem.

h) Służące za wjazd do podwórz przejazdy 
przez boczne rowy winne być nie wyższe niż 
3 metry. Położone w granicach wsi ulice wiej
skie, drogi i place, wyjąwszy drogi utrzymywane 
przez Państwo lub Powiatowy Związek Komu
nalny, obowiązana jest gmina na koszt własny 
nakładać, obsadzać drzewkami i utrzymywać w 
porządku.

111. Rozporządzenie Ministra Robót Publicznych
« dnia 62.VI 1924 r. (Dz, IP, R. P. Nr. 61 poz. 611 p. 7)

Na podstawie tego rozporządzenia Komisje 
Sanitarne winne kontrolować czystość na dro
gach publicznych, o ile temi drogami są ulice 
wiejskie, co zaś do ulic na wsi nie należących 
do dróg publicznych, to końtrola nad ich czy
stością Komisje Sanitarne wykonują na podsta
wie art, 653 rosyjskiej Ustawy lekarskiej (Zbiór' 
d,rac carstwa rosyjsskiego tom XIII), g \  a j j

VI. Nadzór nad produktami spożywczemi.

Komisje Sanitarne winne kontrolować czy
stość w piekarniach, masarniach, kaszarniach, 
młynach i innych zakładach produkujących środ
ki żywnościowe i w sklepach sprzedających żyw
ność. O zauważanych brakach sporządzać pro- 
tokuły i przekazywać takowe władzy policyjnej 
dla pociągnięcia do odpowiedzialności na mocy 
istniejących ustaw. Komisje Sanitarne winne roz
toczyć nadzór nad chorymi na choroby zakaźne 
— ujawniać wypadki tych chorób, donosić urzę
dom gminnym i współdziałać z władzami rządo- 
wemi w kierunku ich zwalczania. Prócz tych 
czynności związanych z kontrolowaniem przepi
sów sanitarno-porządkowych. Komisja Sanitarna 
winna ujawnić -własną inicjatywę w sprawach 
zdrowotności publicznej. Ustawa w postaci bez
pośredniego przymusu nienakazanych, jak toi 
brukowanie ulic, budowanie chodników, zakłada
nie łaźni ludowych, przychodni leczniczych i za
pobiegawczych i t. d.

Obowiązkiem Komisji Sanitarnej jest opra
cowywanie projektów i wniosków i przedkładanie 
takowych Radzie Gminnej.

K R O N IK A .
Z Sądu.
P odpalił dom ostw o w  zazd ro śc i o żonę

Sąd Okręgowy z Białej Podlaskiej na kade
ncji wyjazdowej we Włodawie w dniu 10 maja b. 
r. pod przewodnictwem Viceprezesa Walickiego, 
przy udziale p. p. sędziów Limanowskiego i Her
mana rozpatrywał sprawę Golana Kanstantego 
oskarżonego o podpalenie domostwa rodziny żo
ny, Jak wynika z przewodu sądowego Golan, za
mieszkały we wsi Załuczu Starym gm. Wola We- 
reszczyńska, po blisko rocznem pożyciu z żoną 
powziął podejrzenie -źe żona go zdradza.

Na tym tle pomiędzy Golenami powstawały 
ciągłe sprzeczki i awantury, Gdy Golanowa po
wiła dziecko Golan nie chciał je uznać za swoje. 
Rodzina żony w której Golenowie mieszkali rów
nież̂  dokuczała Golanowi. Starał się więc Golan 
prośbą i groźbą zmuśić żonę by wyprowadziła 
się od rodziny i zamieszkała z nim. Golanowa. 
za namową rodziny, nie chciała sie na to zgodzić 
Zrospaczonz odmową żony Golan powziął złość 
do rodziny i wygrażał się ze ich powystrzela

galbo spali.
H We wsi śmiano się z Golana i nazywano go 
Sc durnym. W dniu 15 lutego b. r. Golan zemścił
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sie na rodzinie żony podpalając budynki gospo
darcze. Spłonęła stodoła i obora resztę budyn
ków zdołano uratować. Po dokonaniu tak zbrod
niczego czynu Goleń uciekł, lecz po kilku dniach 
stawił się na posterunek policji i przyznał się do 
winy.

Na sądzie Golan również przyznał się do 
zbrodni.Wobec szczerego przyznania się Golena 
do popełnionej winy sąd postanowił niebadać 
świadków za wyjątkiem przodownika policji Cho
mika Pan prok. Jasiński w mowie swej popierał 
oskarżenie j zażądał srogiego wymiaru kary.

Bronił oskarżonego aplikant adwokacki p. 
Grąfczyński z Lublina. W swej mowie wskazał na 
niedorozwiniętość umysłową Golanai jego wzbu
rzenie umysłowe, spowodowane szykanami rodzi
ny żony i zazdrość o nią,

Sąd po naradzie wyniósł wyrok skazujący 
Golana na 10 miesięcy więzienia z zaliczeniem 
aresztu śledczego.

P ieniądze zeb ran e  z podatków  przepił.

Drugą sprawą sądowa rozp. przez Sąd Okręg, 
była sprawa Kowalskiego Edwarda 1. 24 kontrak
towego sekwestratora Urzędu Skarbowego we 
Włodawie. W roku 1927 w grudniu Kowalski jako 
sekwestrator ściągał podatki w mieście Włodawie 
a następnie w gminach, Gdy zebrał 8,362 zł, Ko
walski wyjechał do Warszawy i tam pieniądze 
przehulał, Powracając z Warszawy został przy
łapany w Parczewie, Badany przez policję Kowai- 
ski przyznał się do winy tłumacząc się, iż przy 
ściąganiu podatku zgubił 1,500 zł, i ze zmartwie
nia począł pić tak, że wszystkie pieniądze zebra
ne z podatku w ciągu kilku tygodni przehulał w 
Warszawie, Na sądzie Kowalski przyznał się do 
winy wobec czego Sąd niebadając świadków 
przystąpił do dalszego prowadzenia przewodu. Pan 
prokurator Jasiński oskarżając Kowalskiego nie 
uwzględniał powodów wymienionych przez oskar
żonego.

Obrońca z urzędu p. Gorzechowski przed
stawił Sądowi oskarżonego, jako niedoświadczo
nego życiowo człowieka i ze względu na jego 
młodość prosił Sąd o względny wymiar kary. Po 
paradzie Sąd wydał wyrok na 2 lata.

Kto s t rz e li ł  p rze z  okno,

Oto pytanie, które z koleji Sąd Okręgowy 
starał się wyświetlić w sprawie Nikodema Stelma
szyka z Lubiczyna gm. Krzywowierzba.

Według zeznania świadka Grzegorza Abra- 
miyka inwalidy z tej samej wsi wynika, że w dniu 
17 stycznia br. wieczorem Abramiuk szedł do po
bliskiego sklepu po śladzie. Idąc spostrzegł Stel
maszuka na drodze, który stąrał się skryć za 
krzaki Gdy Abramiuk wszedł do sklepu po kilku 
minutach rozległ się wystrzał i kula przeleciała 
koło ust Abramiuka, Abramiuk twierdzi, iż zaraz 
po wystrzale spojrzał w okno i dostrzegł twarz 
Stelmaszuka. Świadkowie będący w sklepie na

sądzie zeznali, że nic w oknie nie widzieli, gdyż 
noc była zupełnie ciemna. Ponieważ fakt powyż
szy stał się podczas akcji wyborczej, zachodziło 
podejrzenie, iż żarnach na życie Abramiuka był 
wynikiem walki przedwyborczej. Jednakże Abra
miuk na sądzie zeznał iż żadnych sprzeczek ani 
niezgody że Stelmaszukiem nie miał.

Rewizja osobista i w domu u Stelmaszuka 
nic nie wykryła. Na kilka dni przed strzelaniem do 
Abramiuka policja wykryła nielegalną kwestę 
na więźniów politycznych za pomocą gwiazdy 
kolendowej na której wymalowane były godła 
Sowieckiej Republiki. We wsi szeptano, że to 
pewnie Abramiuk doniósł policji. Policja dopa
trzyła się pewnego związku i między zamachem 
na życie Abramiuka a plotkami we wsi,

Oskarżony Stelmaszuk, który pomimo 23 lat 
ma wygląd 18 letniego chorowitego chłopaka, 
badany na sprawie do winy się nie przyznał 
Obrońca p. Kosiński broniący Stelmaszuka z 
urzędu wskazywał na zupełny brak poszlak prze
ciwko Stelmaszukowi i prosił Sąd o uniewinienie 
oskarżonego,

Sąd po naradzie wydał wyrok uniewinniający 
Stelmaszuka,

O kręgow y Z w ią ze k  K ó łek Rolniczych.

Na posiedzeniu Zarządu Okr. Zw. Kółek 
Rolniczych w dniu 12 kwietnia b. r. poza załat
wieniem szeregu spraw organizacynych, postano
wiono zwołać Zjazd ogólny dla większego oży
wienia organizacyjnego. Potrzeba odbycia Zjazdu 
Ogólnego stała się konieczną również i ztych 
względów, ponieważ powstałym w tym roku więk
szości Kółek Rolniczych należy dać możność wy
powiedzenie swych poglądów na całokształt spraw 
organizacji.

Z ja zd  odbędzie się 28  b. r .  we W łodaw ie

Po otrzymaniu zaproszeń Kółka Rolnicze po- 
winne dokonać wyboru swych delegatów i dopil
nować by delegaci obowiązkowo przyjechali na 
Zjazd,

Z pewnością na Zjeździe będą omawiane 
bąrdzo ważne sprawy, tyczące się najpilniejszych 
potrzeb ogólnych rolników. Niech więc nikogo 
nie zabraknie.

Pamiętajmy, że rok zapowiada się ciężko 
więc należy radzić, jak zapobiec niedomaganiom 
rolnictwa. Wspóinemi siłami we własnych organi
zacjach Kołek Rolniczych mogą rolnicy wiele 
zdziałać dla polepszenia swych gospodarstw. 

U roczyste o tw a rc ie  Stów. FJlłodz. Wiejsko

Istniejące przed kilku laty Stów. Młodzieży Pol
skiej żeńskiej i męskiej we Włodawie przystąpiło 
ponownie do wznowienia swej dzałalności na zu
pełnie zreorganizowanych podstawach.

Dnia 2 maja b. r. nowowybrany Zarząd 
zorganizował uroczyste odebranie „Przyrzeczenia*
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od druhen i druhów. W sali Rzem. Chrześcjan 
wobec przybyłych zaproszonych gości rozpoczęła 
się uroczystem odczytaniem przez ks. Dziekana 
zadań i celów działalności Stowaszyszenia, które 
zebrana na scenie młodzież w skupieniu wysłu
chała. Następnie ks. dziekan Pabisicwicz odebrał 
Od młodzieży uroczyste .„Przyrzeczenie". Poczem 
członkowie Zarządu p. Mi szewska i p. Roszak 
przypięli odznaki członkowskie druhnom i dru- 
chom. Po tej uroczystości nastąpią popisy mło
dzieży, Zgodnym chórem unisono odśpiewano 
kilka piosenek. Następnie ładnie wypowiedziane 
były deklamacje. Na zakończenie p. Roszak po
dziękował zebranym za przybycie na uroczystość, 
poczem zwrócił się z serdeczną podzięką do 
ks,Prefekta za poniesione trudy i pracę przy 
organizowaniu uroczystości.

„ W s p ó ln a  nsyśl“

Młodzież szkoły powszechnej we Włodawie 
zdobyła się na czyn godny uznania. Wspólnemi 
siłami, przy pomocy grona nauczycielskiego, mło
dzież starszych klas rozpoczęła wydawanie własne 
go pisemka. Pisemko nosi tytuł „Wspólna Myśl" 
i wydawane jest w miarę możności. Z dotychczas 
wyszłych numerów za styczeń i marzec okazuje 
się, iż pisemko jest opracowane bardzo dobrze 
i celowo. Z poszczególnych artykułów zasługują 
na uwagę „Noc księżycowa" i Zbchód słońca 
w tatrach" Koropiejkówny ucz. kl. VII.

Wierszyki. „Do Młodzieży" i Do Pracy „Skib 
niewskiego ucz. kl. pisane są z wiarą j umiłowa
niem pracy dla dobra Ojczyzny. Dział sprawoz
dawczy obejmuje wszelkie sprawy życia szkolne- 
nego a wczególności sprawozdanie Spółdzielni 
uczniowskiej obszernie i jasno przedstawione, 
daje obraz pracy samodzielnej? Żarty i kącik roz
rywkowy, przystępny dla ogółu uczni, zakończają 
treść numeru. Redaktorem odpowiedzialnym 
„Wspólnej Myśli" jest p. A. Zochowski nauczyciel 
a redaktorem naczelnym jest I. Skibniewski ucz. 
kl, VII. Nowo powstałej placówce krzewienia kól- 
tury i mowy ojczystej życzymy pomyślnego roz
woju i powodzenia w pracy.

Słusznie p. Sarlej w artykule , wstępnym nu
meru pierwszego pisze, że młodzież włodawska 
może być dumną ze swego czynu i przy skupieniu 
swych sił, pracując dla swego pisemka będzie 
świecić przykładem innym szkołom w powiecie.

P o ż a r

W zagrodzie osadnika Pilarsa Tadeusza, 
mieszkańca kolonji Zamołodycze gm. Wołosko- 
wola wybuchł pożar. Dnia 11 kwietnia b. r, o 
godz. 20 m. 30 wieczorem Pilars powracając ze 
wsi do domu spostrzegł palący się chlew. Zaalar
mowawszy domowników rozboczęto ratunek in
wentarza.

O gaszeniu pożaru mowy być nie mogło 
ponieważ nie było żadnych ku temu środków, 
Znajdująca się o 10 kim, Straż Ochotnicza 
w Sosnowicy, niewiadomo z jakich powodów 
nieprzybyła do peżaru. Rozszalały żywioł znisz
czył doszczętnie dom i chlew, oraz 8 szt. prosiąt

Straty wynikłe z pożaru Pilars oblicza na 
przeszło 3000 złotych. Część strat pokryje Dy- 
rokcja Ubezpieczeń, gdyż budynki ubezpieczone 
byłe na sumę 1,800 złotych.

S t r z e la ł  po  p ija n e m u .

Kapral 3o p.a.p. Szyba Walenty podchmie
liwszy sobie poszedł do swej znajomej Reginy 
Czapskiej. Po pewnym czasie oboje znaleźli się 
w sieni domu Sznajdermana przy ul. Wyrykowskiej. 
Tam to padł strzał. Czapska została ugodzona 
w lewą pierś a kula zatrzymała się pod łopatką, 
Czapską w stanie ciężkim przewieziono do szpi
tala Sejmiku. Policja aresztowała Szybę a po 
spisaniu protokułu przekazano Szybę władzom 
wojskowym. ,1

9

Dnia 5 b. m. z inicjatywy Wojewody Lubel
skiego odbyła się w Urzędzie Wojewódzkim w 
Lublinie pod przewodnictwem Pana Wojewody 
konferencja w sprawie serwitutów, komasacji i 
parcelacji na terenie Ordynacji Zamojskiej.

Na konferencji poruszono sprawy likwidacji 
serwitutów na terenie Ordynacji Zamojskiej. Dano 
sprawozdanie porównawcze pomiędzy ekwiwalen
tami zaserwitutowanemi, obliczonemi na drodze 
dobrowolnych układów.

Sprawę zaspokojenia należnych serwitutów, 
zapisanych w tabeli likwidacyjnej za rok 1927 z 
prawem wyznaczenia zastępczych działek robot
nikom rolnym przy usuwaniu wyżej wymienionych 
z folwarku z powodu likwidacji serwitutów, z 
prawem parcelacji i komacji gruntów, uzyskanych 
jako ekwiwalent za serwituty.

W omawianej konferencji brali udział:
Wice-Wojewooa Karasiński, Naczelnicy Wy

działów Lubelskiego Urzędu Wojewódzkiego pp. 
Włoskowicz, Grużewski i Rachwald. Prezes Ja
niszewski i Wice-Prezes Włoczowski, Delegat Mi
nisterstwa Reform p. Majewski, Starostowie: p. 
Rudnicki z Janowa Lubelskiego, p. Strzeszewski 
z Zamościa, p. Szmidt z Biłgoraja, p. Wielanow- 
ski z Tomaszowa i p, Koch z Krasnegostawu. 
Przedstawiciele Ordynacji Zamojskiej: post; Józef 
Karwan, Jan Dziduch, Świątkowski, Przedstawi
ciele włościaństwa zainteresowanego serwitu
tami,

Konferencja miała na celu wyczerpujące 
omówienie stanu sprawy serwitutowej celem 
uzgodnienia działalności i przystąpienia do osta
tecznego załatwienia tych spraw,
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sprzedanych w pow. Wtnilawskim marek, dochód z których przeznaczony jest na budnwe w Okrzei 7-klasowei szkoły 
powszechnej i w lukowie szkoły rzemieślniczej im. Henryka Sienkiewicza-

%

L p. W yszczególnienie Urzędów  
sprzedających marki.

Sprzedano marek Kiedy pieniądze 
przesłane do Korni- 
tetu  Bud. Pomn. w 
Łukowie na conto  

Nr. 64531

UWAGI
ilość

za  cenę
zł. gr.

l S tarostw o we W łodawie 41 20 SO 2.XI1, 27 r.

2 Magistrat m. W łodaw y - - - - nic nie sprzedał

3 „ m. Parczewa 39 19 50 2.111. 1928 r.

4 „ m, O strow a-Siedleckiego 160 80 - 14.X. 1927 r.

3 Urząd gminy Dębowa-K łoda 20 10 17.X, a

6 „ „ Hańsk 56 28 - 18 X. !„

7 n „ Horodyszcze 7 3 50 27.X, a

8 „ „ Krzywowierzba 89 44 50 6.Xl. „

9 a ,, O pole 40 20 16.11, a

10 a » Romanów - - - - nic nie sprzedał

11 „ „ S ław atycze 32 16 - 1,X. 27 r.

12 „ „ Sobibór 3 1 50 9.1, 28 r.

13 „ „ Tyśmienica 8 4 - 17-1. 28 r.

14 „ „ Uścim ów 57 28 50 21,XI. 27 r.

15 „ „ W ola-W ereszczyńska 121 60 50 21,1. 28 r.

16 „ „ W ołoskowola 128 64 - 3.1. 28 r.

17 » „ Wyryki 75 37 50 24.X. 27 r.

18 a „ Włodawa - - - — nic nie sprzedał

R A Z E M 876 438 -

Osobom , które zajęły się  sprzedażą marek i ofiarodawcom  składam podziękow anie za wy
kazanie poczucia obywatelskiego.

S tarosta (—) W . A d l f i f .
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Sprawozdanie z kursów lotnych 
w naszym powiecie.

Wceluudostępnienia korzystania szerszemu o- 
ółowi rolników z wiedzy ogólno kształcącej, wcho- 
zącej w zakres rolnictwa, Wydział Powiatowy 

zorganizował kursy lotne jednodniowe, od 12-go 
do 17-go marca r. b., w 7-miu punktach powiatu, 
a mianowicie:

W Wyrykach dnia 12-go marca
Hannie „ 12 „

„ Rozwadówce „ 13 „
„ Ratajewiczach „ 14 „
„ Opolu „ 15 „
„ Krzywowierzbie „ 16 „
„ iiębowej Kłodzie „ 17 „
Wykłady na kursach były prowadzone przez

p, p. Prelegentów z W. Z. K. R, w Lublinie i po
wiatowego Instruktora rolnego.

1) . p, Biedrowska Irena (gospodarstwo ko
biece.)

2) p. Filus Wojciech (organizacje rolnicze, 
pszczelnictwo i ogrodnictwo.)

3) . p. Paturski Marjan — (rolnictwo),—Instru
ktor Rolny. Z powodu nieprzybycia prelegenta 
p, Budzki (hodowcy), dział hodowlany został po
minięty pomimo to kursy miały charakter ogólno 
kształcący i organizacyjny, na który szczególną 
uwagę zwracali p. p. prelegenci.

Wykłady odbywały się w lokalach szkolnych, 
za zezwoleniem p. Inspektora Szkolnego w godzi
nach od IS-ej do 24-ej,

Z kursów skorzystało około 600 mężczyzn 
i 130 kobiet, więc frekwencja była liczna, a 
w szczególności wyróżniły się zainteresowaniem 
wioski: Ratajewicze i Krzywowierzba.

Po wykładach wywiązywała się ożywiona 
dyskusja dotycząca spraw poszczególnych wiosek, 
a przedewszystkiem: meljoracji, komasacji, sadow
nictwa i innych.

Jak z powyższego wynika, ogół rolników, 
gorąco interesuje się sprawami podniesienia kul 
tury rolnej, a głównie największą bolączką doty
cząca tutejszego powiatu t, jest meljoracją i ko
masacją, przeprowadzenie których jest niezbędne 
dla prowadzenia racjonalnego gospodarstwa.

W czasie trwania kursów, kilkunastu rolników 
zaprenumerowało pismo pod tytułem) „Poradnik 
Gospodarstw Wiejskich",

W Ratajewiczach odbyło się praktyczne for
mowanie koron drzew owocowych, pod kierownic
twem Instruktora-ogrodnika p, W. Filusia, który 
wskąźał jak wielkie zyski można osiągnąć z ogro 
dów, przy racjonalnem prowadzeniu ich. Tamże 
przygotowano grunt do założenia Sekcji Maszy
nowej, przy miejscowym K. Rolniczym,

Po kursach w Rozwadówce zorganizowano, 
Sekcję Maszynową, przy K, Rolniczym, która za

mówiła następujące maszyny: żniwiarkę, broną 
łąkową, siewnik, rozpylacz do drzew i inne.

Prelegentka poruszała cały szereg zagadnień 
dotyczących gospodarstwa kobiecego jak to: o 
hygjenie domowej, o hodowli drobiu, o wychowy
waniu dzieci i wiele innych.

Z przebiegu kursów widać, że ludność ma, 
jąc sposobność z praktycznego z korzystania- 
chętnie się garnie do wiedzy i mając podaną ini
cjatywę, dąży do tworzenia organizacji rolniczych 
i zrzeszeń, zdając sobie sprawę, że tylko wspól- 
nemi siłami można podnieść dobrobyt wsi.

Instruktor Rolny 
M, Potorski

Okręgowy Lublin, dn, 2 maja 1828 r
Zw. Kół. Rolniczych

we Włodawie

Do WoiewóflzkittililkrmwytUwiazliDwKółekRoln.
Centralny Związek Kółęk Rolniczych za po

średnictwem O. Z. K. R. we Włodawie niniejszem 
zawiadamia, że obrzymał od Wydziału Remontu 
Deokrtbmentu Kawalerii M. S. Wojsk, zamówie
nie na dostawi kilkuset koni typu artyleryjskiego.

Ozganizacja dostawy polegać będzie nc tem, 
że C. Z, K. R. Wyśle w ciągu mazca 1828 r  kilku 
inspektorów hodowli koni, którzy objeżdżać będą 
ośrodki hodowlane, wybiorając u tych rolników, 
który mają konie ua sprzedaż, odpowiednie do 
remontu konie. Wybrawszy w danej miejscowości 
kilkanaście koni (nie mniej jak dziesięć), inspektor 
zawezwie Komisję Remontową, którą przybędzie 
na miejsce w celu przyjęcia koni.

Za przyjęte przez tę Komisję konie, właści
cielom będzie wypłacona na miejscu należność w 
gotówce.

C. Z. K. R, prosi o niezwłoczne rozpoczęcie 
przygotowawazej akcji, mającej na celu uświado
mienie rolników co do warunków, w jakich sprze
daż koni do wojska będzie się odbywać:

1) sprzedaż będzie z wolnej ręki, absolutnie 
nieprzymusowa,

2) jeżeli właśoiciel konia, którogo inspektor wy- 
bierze i zapisze, jako zdatnego do wojska, 
rozmyśli się i nie zechce koni sprzedać, 
nie ponosi za to żadnej odpowiedzialności:

3) właściciel uzyska za konia znacznie wyższą 
cenę przy sprzedaży za pośredniotwem 
C. Z. K. R, (w osobie delegowanego inspe
ktora), niż sprzedając swe konie żydom — 
handlarzom;

4) wojsko zakupywać będzie nieustauaie i na
dal duże ilości koni do remontu od drobnych 
rolników, przez co zapewni im stały i zy
skowny zbyt przychówku, odpowiadającego 
wymaganiom armii;
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5) konie remontowe artyleryjskie kupowane bę
dą w wieku od 3—6 lat wzrostu od 100 cm, 
wzwyż miary stojącej, budowy krępej, mocnej 
i prawidłowej, bez widocznych i ukrytych 
wad. Cena za wałacbą i nie źrebne klacze 
około looO zł. za sztukę; klacze źrebne ku
powane nie będą, zaś ogiery nabywane będą 
o 100 zł. taniej (od wałachów i nieźrebnych 
klaczy), ze względu na koszty kastracji 
i transportu do klinik.
Biorąc pod uwagę, że może być kontragi- 

tacja ze strony zawodowych handlarzy, którzy 
napewno szkodzić będą akcji przez C. Z. K. R. 
pooejmowanej, zatem nie należy szczędzić starań, 
celem przekonania drobnych rolników i korzy- 
ściaco wypływających ze sprzedaży przez C.Z.K.R, 
koni dó wojska.

O przybyciu do danego rejonu inspektora 
przez C. Z. K. R. delegowanego, zostanie 
W. Z, K. R. i O. Z, K. R. powiadomiony za
wczasu.

Przybyłemu inspektorowi należy udzielić 
wszelkich informacji i pomocy zarówno w akcji, 
o której mowa, jak i przy znalezieniu kwatery, 
środków lokomocji i. t. d.

Środkami przeglądu i odbioru koni będą 
wsie w któych mieszczą się urzędy gminne.

Urzędy gminne ze swej strony winny przyj
mować zgłoszenia od poszczególnych, gospodarzy 
właśeicieeli koni, lub też ogólne od sołtysów 
i w nasterstwie zawiadomić o ilości zgłoszeń, 
Okr, Zw  Kółek Rolniczych w Włodawie Okręgo- 
Zw. Kółek Rolniczych zawiadamia Urzędy Gminne 
o zjeździe Komisji Renontowej.

Instrukror O. Z K. R, Lublin 
(-) M. Pajdowski.

Kierownik C. Z. K. R. 
(-) W. Czermiński.

Budowa domu strażackiego 
w Lublinie,

Dnia 7 maja rb. w godzinach wieczorowych, 
w sali konferencyjnej Lubelskiego Urzędu Wo
jewódzkiego — pod przewodnictwem Pana Woje
wody Lubelskiego Antoniego Remiszewskiego, 
odbyło się pierwsze posiedzenie Komitetu Ścisłe
go powołanego przez organizacyjne zebranie Ko
mitetu Honorowego Budowz domu strażackieoo 
w Lublinie,

W obradach, poświęconych sprawie budowy 
domu strażackiego w Lublinie, brało udział 22 
osób, z pośród mieszkańców m, Lublina i okolicy,

Głównym tematem obrad, było załatwienie 
sprawy wyznaczenia placu pod budowę; omówie

nie sprawy opracowania szćzegółowngo planu 
budowy, ustalenie prac.na najbliższą przyszłość, 
opracowanie odezwy do ludności województwa 
Lubelskiego w sprawie pomocy na budowę domu 
i wybór prezydjum Komitetu, który łącznie z Za
rządem Wojew. Związku Straży Pożarnych praca 
związane z budową ma prowadzić.

Na posiedzeniu tern, między innemi, dowie
dzieliśmy się, że na prowincji tworzą się komitety 
powiatowe budowy Domu Strażackiego w Lubli
nie, oraz, że do Zarządu Wojewkdzkiego Związku 
Straży Pożarnych na budowę domu wpłynęły już 
ofiary a to: pierwsza od Lubelskiego Syndykatu 
Rolniczego w postaci wagonu wapna i 10.000 ce
gieł, druga do fabryki Portland Cementu „Firley“ 
S-ki Akc.,w Rejowcu w postaci wagona cementu( 
trzecia w gotówce 1.000 zł, od Lubelsko-Lubar- 
towsko-Puławskiego Związku Ziemian i znaczni* 
subwencje niektórych sejmików oraz Okręgowych 
Związków Straży Pożarnych.

Za ofiary powyższe — obecnym na posie
dzeniu PP, Sachsowi i Pierożyńskiemu Dyrekto
rowi Syndykatu Lubelskiego Pan Wojewoda Re
miszewski w imieniu Komitetu złożył podzięko
wanie.

Mamy nadzieję, że tak wzniosły czyn wymie
nionych powyżej afiąrodawców, znajdzie wielu 
naśladowców, i że wysiłkiem całego społeczeń
stwa, tak pożądana instytucja jaką będzie „Dom 
Strażacki" w Lublinie w najbliższym czasie 
stanie.

KOMUNIKAT PRASOWY
W ubiegłym miesiącu 24 i 25 kwietnia b. r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Wojewódzkiego od
był się 2-dniowy zjazd referentów spraw wodnych 
i melioracyjnych wszystkich starostw Wojewódz
twa Lubelskiego. Przedmiotem obrad Zjazdu było 
omówienie przepisów polskiego ustawodawstwa 
wodnego ze szczególnym uwzględnieniem oraz 
ustawy wodnej z dnia 19/lX.-22 r. oraz x)

X) Zmian i uzupełnień wprowadzonych 
obecnie nowelą z dnia 24/11 br, (Dz. U. Nr. 24 
poz. 205)

Celem zjazdu było wyjaśnienie wątpliwości, 
jakie nasuwają się przy stosowaniu w praktyce 
postanowień prawa wodnego oraz przełamanie 
wynikającycz stąd dla referentów starościńskich 
trudności w należytem ujmowaniu i stosowaniu 
zasad, jakie ustawa ta zawiera w kierunku regu 
lowdnia stosunków wodnych i przeprowadzenia 
koniecznych meljoracji rolnych, Szczególne zna' 
czenie ma to na terenie byłej Kongresówki, gdzie 
ustawodawstwo wodne przez zaborców nie było 
należycie postawione i niemal przepisów w tym 
kierunku nie było. W związku z tern chodzi o 
ustalenie k i e r u n k u  postępowania władz
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administracyjnych 1 instancji jako władz wodnych 
z m i e r z a j ą c e g o  z jednej strony do prawne
go uregulowania stosunków wodnych, zaistniałych 
przed wejściem w życie ustawy wodnej, zaś z 
drugiej strony zmierzającego do stworzenia trwa
łych podstaw dla przyszłych stosunków wodnych,

Odnosi sią to przedewszystkiem do meljo- 
racji rolnych odwadniających, które mają dla 
Woj. Lubelskiego nawskroś rolnego pierwszorzędne 
gospodarcze znaczenie.

Ze wielką bolączką na terenie Województwa 
Lubelskiego są nieuregulowane stosunki wodne 
świadczy fakt, że takich gruntów, wymagających 
meljoracji na terenie Województwa Lubelskiego 
jest około 1 miljon hektarów.

Jak doniosłem jest znaczenie meljoracji dla 
rolnictwa, a w związku z tern i dla ogólnego 
stanu gospodarczego naszego Kraju, dowodzi 
choćby tylko ten znany ogólnie fakt, żę wydaj
ność gruntów zmeljorowanych wzrasta o3Ó.50 proc, 
przy uprawie zbóż kłosowych i ponad IGO do 
130 proc, przy uprawie roślin okopowych.

Niema niemal miejscowości, którejby sprawa 
ta nie dotykała. Jak wiele wiosek i siedzib wy
maga uregulowania stosunków wodnych przy 
różnego rodzaju zakupach wodnych konieczności 
oczyszczenia koryt rzek, - rzeczek itp., by woda 
nie zalewała gruntów, a miała odpływ swobodny. 
Jeżeliby nawet nie chodziło już o korzyści, jakie 
przyniesie uregulowanie spraw wodnych i prze
prowadzenie meljoracji, to w pierwszym rzędzie 
chodzi o zabezpieczenie się od tych szkód, jakie 
woda wyrządza, zalewając czy podtapiając grunty, 
czyniąc z nich w wielu wypadkach bagna i nie
użytki wiele też z obecnych nieużytków pod od
powiednim osuszeniu można zamienić w grunty 
użyteczne. Nie trzeba specjalnie podkreślać, jak 
niezmierne znaczenie ma uregulowanie spraw 
wodnych dla podniesienia zdrowotności.

W tym świetle Zjazd referentów spraw wod
nych i meljorącyjnych starostw Województwa 
Lubelskiego ma wielkie praktyczne znaczenie.

Jest to dalszy etap usprawnienia akcji za
początkowanej i konsekwontnie przeprowadzanej 
od półtora roku przez obecnego Wojewodę Lu
belskiego. który sprawami temi specjalnie się 
interesuje i troskliwie opiekuje i osobiście kiero
wał obradami zjazdu przy wspóldziale Więc Wo
jewody Karasińskizgo, oraz Naczelnika Wydziału 
Administracyjnego Dr. Grużewskiego. Wyjaśnień 
o charakterze prawnym udzielał Kierownik Woje
wódzkiego Oddziału Wodnego, Radca Ziegier, 
a technicznych Inżynierowie Szrainowicz i Mostow
ski, protukołował referent Bazak. Nadto wygło
szono szereg referatów o treści organizacyjnej, 
prawnej i technicznch.

Zjazd ten był poprzedzony całym szeregiem za
rządzeń, pouczeń i wskazówek wydanych uprzed
nio zarówno do podległych Wojewodzie organów 
jak i zainteresowanych kół społeczeństwa. Był 
więc on jagby uwieńczeniem tych wszystkich 
usiłowań, jakie podjęto ze strony Urzędu Woje
wódzkiego dla należytego wyszkolenia w starost

wach odpowiednich pracowników, tj, tych, którzy, 
stykają się bezpośrednio z terenem w poszczegól
nych powiatach, wywierają swój wpływ, prowa
dzą sprawy wodne na podstawie przepisów 
u-stawy wodnej, kierują uświadamiającą wśród 
ludności, tak co do samego znaczenia tych spraw, 
jak i w kierunku uzyskania środków pieniążnych 
Referenci ci muszą służyć ludności radą, pomocą 
i wskazówkami, a dlatego sami muszą dokładnie 
zdawać sobie sprawę z zakresu uprawnień, jakie 
daje ustawa wodna.

Na zakończenie obrad zjazdu wzięli udział 
uczestnicy zjazdu w praktycznem ćwiczeniu na 
gruncie przeprowadzonem w postaci postępowania 
wodno-prawnego przy młynie Mittelmana na Cze- 
chówce,zakończonego spisaniem protokołu z prze
biegu tej czynności jako podstawa do wydania 
orzeczenia wodno-prawnego o istnieniu i rozmia
rach uprawnienia, od czego uzależniony jest wpis 
do księgi wodnej.

Należy się spodziewać, że zjazd osiągnął 
zamierzony cel i że przyczyni się do znacznej 
poprawy w tej dziedzinie.

W L  O D A W S K A

Komunikat Prasowy
Na skutek energicznego ściągania daniny 

lasowej przez władze Admistracyjne na terenie 
Województwa Lubelskiego — Ministerstwo Robót 
Publicznych przydzieliło na akcję odbudowy po« 
wiatów zniszczonych przez wojnę kwotę 100.000 zł, 
która została przez Urząd Wojewódzki rozdzielona 
w następujący sposób:
1) dla pow. Bialskiego 15.000 zl.
2) “ „ Chełmskiego 20.000 zł.
3) „ „ Lubelskiego 15.009 zł,
4) „ „ Puławskiego 15.000 zł.
5) „ „ Włodawskiego . 35.000 zł,

Sumy te zostały rozdzielone w postaci poży
czek przez Pożyczkowe Komisje Odbudowy, dzia
łając pod przewodnictwem Starostów między 
poszkodowanych przez wojnę, którzy dotychczas 
nie odbudowali domów mieszkalnych, a zamiesz
kują w ziemiankach, komornem, lub barakach 
prowizorycznych.

Weteszko Ambroży ?'kr  " X
Horodyszczfe unieważnia skradzioną książeczkę 
wojskową wydaną przez P. K. U. Biała Podlaska 
rocznik 1899,

C n m i n l i i k  I n n  ze wsi Zuków gminy Wy- O d n i U j l l l K  J d n  ryki zagubił książeczkę 
wojskową wydaną przez P.K.U. Biała Podlaska 
rocznik 1887.



M 8Z I E M I A W L O D A W 5 K A12

Starosta W łodąwski Wista, dflia 8/8. 1928 r.

L: 5042/28,

Dodatkowo do ogłoszonego w Ziemi Włoda- 
wskiej zestawienie wyniku zbiórki ofiar na tere
nie Włodawskiego powiatu na rzecz powodzian 
Małopolski Wschodniej, proszę o zamieszczenie 
w najbliszym numerze wydawnictwa uzupełniają
cego sprawozdania tej treści:

Magistrat m. Ostrowa-Siedl. w dniu 6 kwiet
nia r. b. nadesłał na ręce przewodniczącego 
Powiatowego Komitetu Niesienia Pomocy Ofia
rom Powodzi we Włodawie, sumę pięćset złotych 
uchwaloną przez Radę Miejską na rzecz „powo
dzian".

Pieniądze odesłane w tymże dniu do dyspo
zycji Wojewódzkiego Komitetu w Lublinie-—

Starosta Powiatowy;
(W. A  d l  o f )

z Uścimowa
Dzień 3 maja w gminie Uścimów obchodzono 

następująco: Rano przed nabożeństwem urządzono 
kwestę zbierania ofiar na rzecz Macierzy Szkolnej 
O godzinie 10 rano odbyła się w miejscowym 
kościółku Msza św. Po nabożeństwie wszyscy 
zgromadzili się przed Urzędem gminnym, w pier
wszym rzędzie ustawiły się dzieci szkolne, a dalej 
publiczność, do której miał przemowę o znacze
niu konstytucji 3 maja pi Domaszewski—nauczy
ciel z Głębokiego. Po wygłoszeniu mowy odbyła 
się defilada miejscowych oddziałów Przysposobie
nia Wojskowego, pod kierownictwem P. Radki — 
instruktora, a drugi z Drozdówki, pod kierownic
twem P. Kondrackiego — instruktora. Następnie 
przeszły dzieci szkolne pod kierownictwem

. n a u c z y c i e l a  Defiladę oddziałów ode- 
rali p. pułk, Arciszewski—emeryt, Prezes Korat.

Obchodu, Kontroler z Banku Roili,, Qficer Kom, 
Przeglądowej Koni i Władze samorządu gminnego 
Defilada obu Oddziałów udała się dobrze.

Dalej na placu ustawiły się oddziały P, W. 
po obu stronach drogi kordonem, a w środku 
ustawiły się dzieci szkolne skąd przy graniu orkie
stry ruszono na cmentarz, aby tam uczcić pamięć 
na mogile poległych powstańców z 1863 roku.

Na cmentarzu wygłosił przemówienie p. 
Olkowski — nauczyciel z Uścimowa, a następnie 
odmówiono modlitwę za poległych i zmarłych.

Z cmentarza powrócono na plac przed gminą 
gdzie odbyły się zawody przez Oddziały P. W. 
drogą prowadząco z Głębokiego do Uścimowa. 
Bieg na 800 m. i 100 m. Wynik był następujący:

W biegu 800 metrowym w ciągu 3 i pół mi
nuty zwyciężyli: 1) Czapski Stanisław z oddz. P. 
W. z Drozdówki. 2)Wasilewski Kazimierz z oddz. 
J®. W. z Uścimowa, z drużyny Głębockiej, 8) Pa
nasiuk Jan i 4) Soroczyński Antoni z oddz. P. W, 
Uścimów.

W biegu 100 metrowym w ciągu 30 sekund 
zwyciężyli z drużyny I: 1) Samuś Aleksander, 2) 
Radko Feliks — instruktor i 3) Sadlej 2dzisław 
z oddz, P. W. Uścimów,

Z drużyny II: 1) Jurko Jan z Maśluch nie 
należący do P. W., 2) Głusluk Jan i 8) Panasiuk 
Jan z. P. W. Uścimów.

Zwycięzcy mają otrzymać nagrody ofiaro
wane przez Radę Wychowania Fizycznego.

Po skończeniu odśpiewano „Rotę".
Wieczorem w sali gminnej urządzono aka- 

demję, Publiczności było dosyć.
Pierwszy przemówił ksiądz proboszcz, a na

stępnie miał odczyt o Konstytucji p Olkowski — 
nauczyciel. Deklamacje pod tytułem: „Trzeci Maj“ 
wygłosiła Jurkówna, „Rok 1863“ — L, Ciepie
lowska, „Dwór Wiejski" — M. Ciepielewska, 
„Wspomnienie" — Petryszak „Wyjazd na Sybir" 
— Jurko a następnie produkował się chór koś
cielny,

Po skończeniu powyższego odegrano przez 
miejscowe Koło Młodzieży Wiejskiej przedstawie
nie pod tytułem „Szaleńcy"! Pod przedstawieniu 
odbyła się zabawa taneczna.

Dochód jaki osiągnięto przeznaczony został 
na rzecz Macierzy Szkolnej,

Należy nadmienić, że dzięki ofiarnej pracy 
miejscowej inteligencji, Kół Ml. Prz.ysp. Wojsk, 
i innych osób ruch narodowy i społeczny rozwi
ja się, a tern samem wyrabia się poczucie Oby
watelskie i miłość Ojczyzny.

Panasiuk.
Uścimów, dn, 7.V,928 r.
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